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Milé sestry, milí bratři,
na začátku mého pátého pastýřského listu spojeného se vstupem do nového 
roku bych Vám všem chtěl nejprve popřát Boží požehnání, zdraví duše i těla 
a důvěru v Boží nezměrné milosrdenství.
Když jsem Vás oslovoval 1. ledna 2020 a zval Vás, abyste loňské heslo „Nebojte 
se“ měli trvale po celý rok na očích, nikdo z nás vůbec netušil, jak přiléhavým 
se toto zvolání stane tváří v tvář koronavirové pandemii, situaci, kterou si nikdo 
neuměl v danou chvíli ani představit.
Děkuji Pánu Bohu, že mi toto motto „Nebojte se“ pro minulý rok vnukl, proto-
že od mnoha z Vás jsem pak během těch náročných měsíců vícekrát slyšel, jak 
inspirativním a podpůrným se toto Boží slovo skutečně stalo pro ženy i muže 
nejen naší diecéze. A to zdaleka ne pouze pro věřící katolické křesťany.
A tak se nyní na prahu nového roku modlím, aby se stejně plodným a užiteč-
ným v našich životech stal i úryvek ze závěru knihy proroka Habakuka, který 
jsem vybral pro rok, jenž je před námi a do kterého vstupujeme s otázkou sice 
obvyklou, ale v současné pandemické situaci zároveň mnohem naléhavější: Co 
nám rok 2021 vlastně přinese?
Mnozí z nás hned asi k této základní otázce přidávají i otázky další: pomůže nám 
očkování, budeme se moci opět svobodně setkávat, vrátíme se k normálnímu 
způsobu života ve farnostech, bude možné cestovat, jezdit na poutě, uskuteční 
se naše diecézní pouť do znovuotevřené katedrály svatého Bartoloměje nebo 
ta národní ke svaté Ludmile, jejíž výročí si letos připomínáme?
Nevíme, ale snažíme se posilněni důvěrou v dobrého Boha neztratit optimis-
mus a naději. Moc bych si přál, aby do této nejistoty spojené s mnoha otázkami 
ke každému z Vás dolehlo slovo našeho motta: „I kdyby pole nevydala pokrm, já 
přesto budu jásat v Hospodinu, mém spasiteli.“ (srov. Hab 3, 17n)
Bezprostředně po jeho vyslovení bych ale chtěl zdůraznit pro nás všechny, že 
nejen gramaticky, ale především duchovně hlavní v  tomto Habakukově pro-
rockém zvolání je věta: „Já přesto budu jásat v Bohu, mém spasiteli.“ To, na co 
bych se tedy, sestry a bratři, chtěl společně s Vámi v nadcházejícím roce v duchu 
našeho hesla soustředit, jsou důvody a zdroje radosti, které se neztrácí ani v těž-
kých a náročných chvílích a situacích.
Jde nám o nalezení a pojmenování pramenů radosti, jež je možné objevit i v 
současných náročných dnech a které na rozdíl od mnoha jiných zřídel spoko-
jenosti či veselí nevysychají při nemoci, karanténě, při vládou nařízených ome-
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zeních nebo při jakýchkoliv jiných těžkostech. To také zdůrazňuje věta vedlejší 
našeho biblického citátu na rok 2021: „I kdyby pole nevydala pokrm“ a my mů-
žeme doplnit „i kdyby očkování nebylo úspěšné, i kdyby nákaza ještě neskonči-
la, já tomu všemu navzdory mohu zažívat radost, protože můj Bůh, který každé-
mu člověku vychází vstříc se svojí mocí a láskou, je i mně nablízku.“
Sestry a bratři, chci nás všechny vyzvat: společně i každý sám za sebe hledejme 
v celém roce 2021 důvody k radosti, kterou tento svět nemůže dát, ale ani vzít, 
a která je součástí naší víry a našeho vztahu s  Kristem. My křesťané jsme ze 
své podstaty realističtí optimisté – jestliže totiž skutečně věříme, že Kristus vstal 
z mrtvých, pak jsme všichni pozváni být lidmi, kteří žijí z naděje, že tento svět 
i přes různá malá či velká trápení neochvějně a jednoznačně směřuje k plnosti 
radosti, kterou pro nás připravil sám Hospodin.
To nám všem zdůrazňuje také papež František hned na začátku ve své progra-
mové apoštolské exhortaci Radost evangelia:
„Chápu, že radost se neprožívá stejným způsobem ve všech životních etapách 
a za všech okolností, které jsou někdy velmi tvrdé. Přizpůsobuje se a přetvá-
ří a  vždycky zůstává alespoň paprskem světla, který se  rodí z  osobní jistoty, 
že jsme nekonečně a nade vše milováni. Chápu lidi, kteří inklinují ke smutku 
kvůli vážným těžkostem, které je sužují, avšak postupně je třeba dovolit, aby 
se začala probouzet radost víry jako tajemná, ale pevná důvěra i uprostřed těch 
nejhorších protivenství.“ (EG 7) 
Nebuďme tedy, jak také František v této exhortaci píše, „smutnými křesťany žijí-
cími ve stylu postní doby bez Velikonoc.“ (EG 6). Otevřme své životy perspektivě 
Božího království, do kterého jsme všichni pozváni.
Skutečná radost z Boha není laciná ani není něčím, co si musíme sami obstarat, 
zařídit či zasloužit. Není ani možné ji předstírat tam, kde není, a nutit se k ní. 
Je to radost založená na nepochopitelném, ale o to více skutečném daru Boží 
lásky k člověku.
A tak bych chtěl celou naši diecézi pozvat: prosme v roce 2021 zvlášť za tento 
dar radosti z Boha! Prosme jeden za druhého, prosme o tuto duchovní radost 
v našich rodinách a komunitách, prosme o ni pro nás kněze a biskupy, prosme 
o skutečnou hlubokou radost pro všechna naše farní společenství. Prosme o ni 
svorně a vytrvale a děkujme všude tam, kde jsme ji objevili a kde ji můžeme 
zažívat.
Buďme svému okolí právě touto radostí oporou a povzbuzením.
O to Vás, sestry a bratři, prosím a k tomu Vám také žehnám ve jménu Otce i Syna 
i Ducha svatého.

Váš biskup Tomáš
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Vážené čtenářky a vážení čtenáři plzeňského diecézního zpravodaje,
byl jsem požádán o úvod k biblickému mottu, které pro rok 2021 vybral náš pan 
biskup Tomáš Holub: „I kdyby pole nevydala pokrm, já přesto budu jásat v Hospodinu, 
svém spasiteli.“ (Habakuk 3,17–18; ČLP). Jeho Excelence nepoužívá tohoto tex-
tu poprvé, byl součástí i jeho úvodního pastýřského listu, kterým v roce 2016 
představoval lidem svůj pohled na život z víry v naší diecézi a program svého 
působení.
Habakukovo – přesnější přepis jména proroka je Chăbaqqûq – „vyznání víry“ 
obsažené v  mottu je určitým vyvrcholením prorokovy argumentace, v  níž se 
prorok obrací nejen ke svým posluchačům, ale především k samotnému Hos-
podinu. Od Něho pochází prorokovo i každé jiné povolání. Boží muž zřetelně 
vyjadřuje přednost Dárce před darem, tedy našeho Pána – Hospodina před tím, 
co ustavičně dává v odpověď na lidskou – zde zemědělskou – námahu. Haba-
kuk žije v konkrétní a dost vypjaté situaci konce 7. století př. Kr., jeho proroctví 
má jak svůj nadčasový, tak i svůj dobově podmíněný rozměr, a tyto „rozměry“ 
se vzájemně osvětlují. Habakuk byl současníkem velkého proroka Jeremiáše, 
podobně jako před ním Sofoniáš (cca po r. 630), Nahum (cca po r. 620) a po 
něm výrazný Ezechiel (obecně počátek 6. století). Takto rozsáhlá koncentrace 
významných proroků ukazuje na klíčovou situaci ohledně budoucnosti a bytí 
vůbec. Pocit určitých analogií, který se pozorného čtenáře v  tomto ohledu 
zmocňuje, nemusí být nepatřičný.
Království Davidovců v Judsku se v době proroctví chýlí ke konci, připomeňme 
si tedy, prosím aspoň některé základní charakteristiky tohoto období. Více než 
sto let před působením Habakuka se v oblasti Předního Východu ujímá moci 
agresivní hegemon – Novo-asyrská říše s centrem v Ninive, jednou z jeho obětí 
je i severní izraelské (též, podle dominantního kmene, „Efraimské“) království 
dobytím Samaří na přelomu let 722  a 721 nastupujícím asyrským králem Sargo-
nem II. Menší a slabší judské království zachraňuje v následujících desetiletích 
požehnaná souhra několika okolností: zbožnost krále Chizkiáše (latinsky Eze-
chiáše) podporovaná prorokem Izaiášem vyvolává při obležení Jeruzaléma zá-
zračný zásah Hospodinova vojska proti táboru Asyřanů; sociální solidarita a bra-
trství zdůrazňované Deuteronomickým kodexem (Dt 12–26) utužují mezilidské 
vztahy v Judsku a jistě vzbuzují i sympatie u Hospodina semknutím vyvoleného 

Zajásám v Hospodinu
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lidu a hledáním společného dobra. Velkou osobností závěru 7. století byl jud-
ský král Jošíjáš (latinsky Joziáš), který směr intenzivnějšího návratu k Hospodinu 
i k bratrství Židů potvrdil svou náboženskou a organizační reformou. Po jeho 
nešťastné smrti r. 609, jíž chronologicky předcházel i pád nenáviděného města 
Ninive (r. 612) a celé říše, však dochází k příliš euforickému rozvolnění disciplíny 
i víry. Židé začínají mít pocit, že jsou trvale chránění, neohrozitelní a beztrestní. 
Novobabylonská říše je sice výrazně mírnější než asyrská totalita, ale ani ona 
si nenechá líbit všechno, a tím méně Hospodin, na něhož Židé přestávají dbát 
a vrhají se do kalu modlářství. Tupá netečnost vůči nebezpečí projevovaná hlu-
chotou vůči Jeremiášovým i Habakukovým sdělením od Hospodina je definicí 
národní katastrofy, jejímž nutným důsledkem bylo potupné babylonské zajetí. 
Jistěže exil představoval řádně hořkou medicínu (např. konec národní Davidov-
ské monarchie), ale právě taková se ukázala jako účinná (utrpením očištěné 
poznání Hospodina např. i jako Stvořitele celého světa), ale to už je jiný příběh.
Prorok Habakuk snad pocházel z kmene Simeon. Jeho proroctví má tři kapito-
ly a text vybraný jako motto pro rok 2021 stojí v  jeho samém závěru. Po dvou 
kapitolách vnitřního dialogu s Hospodinem i vzkazů pro lid ohledně převážně 
negativních skutečností v prostředí, v němž Boží lid žije, je završuje prorokova 
modlitba – tzv. Habakukův žalm či „tklivá píseň“, jak ji sám označuje.  Prorok se cítí 
obklopen násilím a nespravedlností, jimž musí přihlížet, a klade Hospodinu více-
méně řečnické otázky ve smyslu „proč?“. Zřejmě nejde o to, že by tazatel neznal 
mocenské mechanismy a společenské zákonitosti, v  jejichž důsledku dochází 
k tomuto objektivnímu zlu, jež je závažné a volá po trestu. Spíše žasne nad tím, jak 
se na to může dívat tak dobrý, laskavý a citlivý Hospodin. Fakticky už tento dialog 
vytváří určitou předehru k závěrečné modlitbě, je určitou výzvou adresovanou 
Nejvyššímu, aby se projevil ve své síle, kterou skutečně má, kterou skutečně je.
Konkrétněji: Habakuk v části 1,1–2,5 kritizuje poměry, po vyjádření údivu nad 
zlem, kterému přihlížejí lidské autority a ani Hospodin zatím přímo nezasahuje, 
zaznamenává určité podobenství z oblasti lovu ryb: věrolomník chytá do své 
sítě lidi, a jelikož je ve svých čachrech úspěšný, „proto obětuje své síti a svému ne-
vodu pálí kadidlo; neboť skrze ně se mu dostává výborného podílu a nejtučnějšího po-
krmu“ (Hab 1,16; ČEP). To je kritika slepého modlářství Chaldejců – Babyloňanů.  
V závěru úseku (viz 2,3) však prorok konstatuje, že jeho vidění dojde svého cíle, 
tedy Hospodinovy spravedlnosti. Druhý pohyb textu proroctví s paterým „běda“ 
tyranu (2,6–20) jen podtrhuje efekt nevyhnutelné odplaty za každý záměrně zlý 
skutek. Obecně se to vykládá jako hrozba silnému potenciálnímu okupantovi, 
ale myslím, že se kritika dá dobře vztáhnout i na domácí zbohatlíky, bezbož-
níky a utlačovatele, kteří z poměrů těží – slepí vůči budoucnosti Božího lidu. 
Habakukova modlitba (3,1–19), zčásti použitá v Denní modlitbě církve, završuje 
proroctví. Kompozičně Hab 3 obsahuje po uvedení ve vv. 1–2 výčet Hospodi-
novy aktivity v boji za svůj lid ve vv. 3–15 a prorokovu reakci na Hospodinovu 
blízkost, pomoc a partnerství ve vv. 16–19. Ve středu tohoto závěru – vrcholu 
prorokova přihlášení se k Hospodinu – je motto naší diecéze.
Vlastní text vv. 17–18 je obsáhlejší než motto, které musí být zapamatovatelné, 
a tedy krátké. Při porovnání plného hebrejského textu obou veršů (Biblia hebra-
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ica Stuttgartensia) a Českého ekumenického překladu se mi tento zdá použitel-
ný: „I kdyby fíkovník nevypučel, réva nedala výnos, selhala plodnost olivy, pole nevydala 
pokrm, z ohrady zmizel brav, ve chlévech dobytek nebyl, (18) já budu jásotem oslavovat 
Hospodina, jásat ke chvále Boha, který je má spása.“ Větší výhradu snad lze mít jen 
k tomu, že rozdílná slovesa ve dvou částech v. 18 oddělených v originále zřetel-
ně akcentem atnáh jsou přeložena příliš podobně „jásotem oslavovat“ a „jásat“. 
Kořeny příslušných sloves jsou ˁ-l-z a g-y-l, první znamená „jásat“ a druhé „zaple-
sat/ plesáním oslavovat“. Překlad obou výrazů jediným slovesem, jak to činí ČLP, 
je také problematický, i kdyby se uvažovalo o hendiadys. Pracovně bych pro v. 18 
navrhl třeba: „já zajásám v Hospodinu, budu plesat v Bohu mé spásy“. Nechme 
ale stranou tyto překladatelské záležitosti a shrňme obsah veršů: prorok má na-
tolik osobní zkušenost s Hospodinem, že ví, že mu sám Pán může nejen bohatě 
nahradit každou ztrátu, ale dává mu sám svou přítomností život v plnosti bez 
ohledu na vnější okolnosti. Člověku se přitom vybaví Pavlovo: „Dovedu žít v od-
říkání a dovedu žít v hojnosti“ (Flp 4,12a) či Ježíšovo: „Mým pokrmem je konat vůli 
Otcovu“ (Jan 4,34). Pochopitelnými hranicemi tohoto postoje je na jedné straně 
trvající povinnost přiměřeně zajistit ty a to, za které je křesťan zodpovědný, a na 
druhé straně svoboda Božích dětí, s níž člověk ví, že všechno, čím žije, přijal jako 
dar z Jeho ruky, a to ho přímo naplňuje jásotem.

P. Pavel Větrovec
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Tříkrálová sbírka

Drazí přátelé,
s  velkou vděčností za společnou cestu v  této poměrně náročné době děkuji 
za velkou podporu služby Charity na území naší Diecéze plzeňské. Od března 
jsme prožili mnohé ataky nemoci v našich službách a máme hodně zkušeností 
i únavy. Musím říci, že si nesmírně vážím vaší pomoci našim službám v pomo-
ci studentů z vašich rodin, mladších kněží diecéze a mnoha dalších možných 
forem pomoci, třeba dárkem pro zaměstnance nebo jen důležitou podporou 
dopisů, a děkuji za vaši podporu duchovní.
Je tady Tříkrálová sbírka roku 2021, a tedy 21. rok koledování. Za ta léta jsme 
spolu s vámi při koledování prožili mnoho osobních setkání. S velkou láskou 
zpívajíce koledy, přinášeli jsme k vám domů radostnou zvěst o narození Krista 
v Betlémě a v našich srdcích. Mohli jsme přinášet požehnání vašich domácností 
a požehnanou křídou psát K+M+B, čeká nás dovětek + 2021. Vy jste nás obda-
rovali úsměvem, radostí ze setkání a finančním darem, který jde na podporu 
našich služeb pro potřebné od narození po narození pro život věčný. Moc po-
třebujeme vaši pomoc a podporu. Jak budeme koledovat v roce 2021, uvidíme 
podle toho, jaká bude epidemiologická situace v ČR.
Moc věříme, že budeme koledovat, a prosíme koledníky o podporu a pomoc. 
Obracíme se i k rodičům našich koledníků s prosbou o jejich uvolnění pro kole-
dování. Naši koledníci budou v rouškách a nebudeme vcházet do vnitřních pro-
stor domů – jeden z králů požehná vaše dveře a tím i celý dům, další koledník 
bude v rukavicích zajištovat nabídku příspěvku daru do našich zapečetěných 
pokladniček. Věřím, že bude možné krátce zazpívat, jistě i popřát hodně zdraví 
a požehnání v roce 2021. Jisté je, že nebudeme vstupovat do bytových a pane-
lových domů, zazvoníme a počkáme, zda nás přijdete podpořit u vchodu do 
domu. Budeme moc rádi, pokud se tak stane. Předáme vám požehnanou křídu 
k přepsání požehnání na vašich dveřích.
Pro rok 2021 připravujeme Tříkrálový koncert, který bude přenášen tradičně 
v České televizi a bude předtočen. Bude možná vaše podpora DMS. Připravu-
jeme virtuální podporu koledování a možnost předat váš dar do online kasič-
ky – vše bude na stránkách www.trikralovasbirka.cz. Zde bude možnost označit 
místo, odkud váš dar putuje, a tím i které charitě pomůže. Na adrese info@
dchp.charita.cz nebo helena.pachnerova@dchp.charita.cz a eva.karasova@dchp.charita.cz 
bude možné komunikovat s koordinátorkami Tříkrálové sbírky Diecézní cha-
rity Plzeň.
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Srdečně děkuji za vaši podporu a za lásku, která spojuje lidi a dává naději. Spo-
lu s celým naším týmem v Charitě vám s velkou vděčností přeji hodně zdraví 
a vnitřní radosti a Boží ochranu před vším zlým v našich životech. 

Velké díky, Jiří Lodr, ředitel DCHP

***
V  jedné z plzeňských tříkrálových skupinek koledují i sourozenci Maškovi, je-
denáctiletý Michael a patnáctiletá Sabina. „Když někteří malí králové ze skupin-
ky náhle vypadnou (protože třeba omarodí), naše děti jsou taková jistota,“ říká 
maminka sourozenců, kteří se do koledování na pomoc potřebným zapojují už 
několik let. 
Zeptali jsme se dvou malých králů, Sabiny a Michaela, jak na své dosavadní ko-
ledování vzpomínají.

Co vás přivedlo do skupinky koledníků? 
Sabina: „S koledováním jsem začala, když jsem se ve františkánské farnosti se-
známila s tetou Janou [dospělá vedoucí skupinky], která mě učila náboženství. 
Když Jana zjistila, že mám bratra, chtěla, aby také chodil s námi. Už za rok nebo 
za dva jsme tedy koledovali oba.“
Michael: „Jedna paní v kostele mi nabídla, jestli bych nechtěl zpívat ve sborečku. 
Když jsem byl větší, zeptala se mě pak i na to, jestli nechci začít koledovat při 
Tříkrálové sbírce. Už jsem se zapojil asi pětkrát, poprvé v mých šesti letech.“

Jak velká je vaše skupinka a jak je vybavena? 
Michael: „Naše skupinka není velká. Jsme celkem čtyři děti (koleduje s námi ještě 
jedna naše kamarádka), na starost nás má dospělá teta Jana, která s námi vět-
šinou taky zpívá.“ 
Sabina: „Každý rok jsme nosili zlatou hvězdu, vyrobenou z alobalu a napíchnu-
tou na klacku. Nosili jsme tu hvězdu nad sebou, když jsme zpívali. Měli jsem 
také kostýmy – tříkrálové koruny a většinou i pláště.“  

Máte při koledování trému?
Michael: „Poprvé jsem se bál. Musel jsem zpívat před úplně neznámými lidmi, 
které jsem nikdy předtím neviděl. Bylo to zvláštní.“  
Sabina: „Já už jsem podobných akcí zažila víc, třeba zpívání ve sboru, takže co se 
týká nervozity, jsem už docela imunní. Ale když jsme se jednou po koledování 
vraceli tramvají společně domů a zpívali jsme i v té tramvaji, to už jsem měla 
velkou trému. Zpívat před dvěma třemi lidmi, to ještě jde. Zpívat před skoro 
plnou tramvají je mnohem horší.“ 
Michael: „Vzpomínám si, že jsme jednou jeli tramvají domů, ale už si nepamatuju, 
že jsme zpívali.“

Na co nejraději vzpomínáte? 
Michael: „Nejradši vzpomínám na to, jak nás při loňské koledě jedna paní pozvala 
k sobě domů a nabídla nám cukroví a čaj.“ 
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Sabina: „Asi nejsilnější zážitek mám z loňského roku. Navštívili jsme domov seni-
orů, kde jsme zpívali všem seniorům najednou. Měla jsem z toho takový zvlášt-
ní pocit, přišlo mi smutné, že ti staří lidé byli v tom domově o Vánocích sami. 
Bylo to takové… pěkné-smutné.“ 
Michael: „Mě koledování baví hlavně kvůli pocitu, že ti lidé, ke kterým přijdeme, 
jsou pak většinou šťastnější. Za staršími lidmi nechodí vždycky jejich vnoučata 
(nebo jen málo). Když pak za nimi přijdeme my a zazpíváme jim, vidí aspoň 
nás-děti.“ 

Pamatujete si dárce a místa, na kterých koledujete, nebo jsou každý rok nová?
Michael: „Každý rok jsme koledovali většinou na stejných místech, jen občas jsme 
to vzali jinou uličkou. Lidé, u kterých koledujeme, nám o sobě moc nevypráví. 
Nebo si to moc nepamatuju.“ 
Sabina: „Chodili jsme každý rok většinou na stejná místa, teta Jana pak znala 
hodně lidí, u kterých jsme koledovali, osobně. Už jsme věděli, že s námi počítají. 
Když jsem koledovala poprvé, přišli jsme k jedné paní, která nás zvala na polév-
ku. Říkala, že už musíme být promrzlí. My jsme ale tenkrát to pozvání odmítli, 
museli jsme jít dál. Následující rok ta stejná paní vzpomínala, jak nám tu polév-
ku nabízela, a znovu nás zvala, že prý ji má zase uvařenou.  Lidi si nás většinou 
pamatují. Kdybych je potkala, asi bych si některé z nich také vybavila. Když jdu 
těmi ulicemi, kde obvykle koledujeme, některé vzpomínky se mi samozřejmě 
vybavují. Občas si vzpomenu, že nám loni někde neotevřeli, tak si říkám, jestli 
to máme zkusit znovu? 

Vědí lidé, proč k nim přicházíte? Jsou k vám vstřícní? 
Sabina: „Myslím, že Tříkrálovou sbírku už znají skoro všichni. Když někoho po-
tkáme venku na ulici, zpíváme mu, i když je třeba na protějším chodníku. Loni 
jsme potkali mladou rodinu, s malým dítětem v kočárku. Divili se. Pak nám ale 
řekli, kde bydlí, a chtěli, abychom si jejich adresu zařadili do svých obchůzek. 
Když jsme k nim následující rok přišli, už věděli, že přijdeme, byli připraveni. To 
bylo milé.“
Michael: „Když nám lidé dovolí přijít k nim domů, můžeme si třeba chvilku sed-
nout a ochutnat cukroví.“ 
Sabina: „Loni jsme od některých lidí dostávali sladkosti, tak jsme si je pak na kon-
ci koledy rozdělili. Dostávali jsme i ovoce na cestu, nabízeli nám čaj. My jsem ale 
většinou pili ten svůj, který jsme měli s sebou.“ 
Michael: „Když koledujeme, lidé většinou ví, proč přicházíme, a moc se neptají. 
Skoro každý rok nás ale také několik lidí odmítne. Nepřejí si přispět, a tak se 
různě vymlouvají nebo řeknou, ať jdeme pryč.“
Sabina: „Někdy se stane, že lidé svítí, ale jakmile zazvoníme, někdo se mihne za 
oknem a najednou je tma. Kdyby řekli, že nechtějí přispět, tak to pochopíme. 
Ale když lidé dělají, jako že nejsou doma, je to nepříjemné. Občas samozřejmě 
potkáme venku někoho, kdo třeba šel jen na procházku, takže u sebe nemá 
peníze. Setkali jsem se i s lidmi, kteří z kapsy vyštrachali jen pětikorunu, ale bylo 
vidět, jak moc nám chtějí přispět.“ 
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Jak dlouho koledujete? 
Michael: „Většinou koledujeme jeden den, minimálně tři, spíš čtyři hodiny.“ 
Sabina: „Většinou jsme začínali koledovat dřív, abychom taky mohli dřív skončit. 
Jednou jsme šli koledovat dokonce hned po škole. Ve tmě je to pak horší, když 
se ještě musíme vracet domů.“ 

Jak přemáháte únavu a zimu? 
Sabina: „Protože jsem starší, nemůžu už si stěžovat, že je mi zima. Je třeba po-
řádně se obléct, k zahřátí nám pomáhá čaj. Ne že by mi nebyla zima. Ale nikdy 
to nebyla tak velká, ukrutná zima, že by se nedala překonat. Únavu jsem nikdy 
nezažila. Loni jsme zrovna chytli déšť, smrákalo se, foukal vítr. To se nám pak vů-
bec nechtělo pokračovat. Asi jsme tenkrát koledovali kratší dobu než obvykle, 
ale aspoň něco.“

Jak se vy koledníci po cestě zabavíte? Máte na zábavu vůbec čas? 
Sabina: „Když napadl aspoň slabý poprašek sněhu, brali jsme ho ze zábradlí a há-
zeli s ostatními koledníky po sobě. Měla jsem ve skupince dobrou kamarádku, 
tak jsme si cestou také povídaly. Když jsme přišli k domu, naše největší zába-
va byl takový závod – kdo první udá kalendář nebo cukřík. Měli jsme vždycky 
všechno připraveno po kapsách a předbíhali jsme se, kdo to bude předávat. 
Ještě zábavnější bylo dohadovat se, kdo bude psát křídou nad dveře. Když jsme 
zazvonili, ještě jsme se dohadovali, ale když už lidé otevřeli, zase jsme museli 
ztichnout a být vzorní. Loni jsem psala křídou já, ale na vysoká futra psala druhá 
kolednice, protože je větší.“ 
„Michael křídou nepsal, musel by mít židličku,“ směje se maminka. 
Sabina: „Jedna paní si ty nápisy nad dveřmi nechávala asi čtyři roky, každý rok 
jsme připisovali nový. 
Na jiných místech jsme 
jen smazali poslední 
číslo letopočtu a napsali 
nové.“ 
Michael: „K+M+B a rok 
píšeme lidem na dveře, 
aby jim Pán Bůh požeh-
nal.“ 

Chodí tři králové také k vám? 
Michael: „K  nám domů 
králové nechodí. Ale be-
reme si z kostela posvě-
cenou křídu a napíšeme 
si ta písmena a letopo-
čet na dveře sami.“

Připravila Jana Lazarová
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Misionáři obláti z Plas připravili cyklus setkání pro dospělé i dospívající, kteří 
chtějí prohloubit svou víru, upevnit své začlenění do společenství, dozvědět se 
něco nového z teologie a liturgiky, ale také se společně modlit, slavit a sdílet. 
Tříhodinové setkání, které probíhá od října 2020 do června 2021 každý měsíc, se 
nakonec vzhledem k nepříznivé epidemiologické situaci přesunulo do on-line 
prostoru. Zeptali jsme se účastníků dosavadních setkání, jak se jim v Sobotní 
škole líbí.

O zajímavé možnosti být žákyní v „Sobotní škole online” jsem se dozvěděla z Katolické-
ho týdeníku. Znám Vlastíka Kadlece jako výborného kněze a úžasného člověka, tak jsme 
neváhala ani chvíli a do školy se přihlásila. Zvláště v této době, kdy je omezeno setkávání 
v běžných společenstvích, mi přišlo jako úžasná příležitost stát se součástí takového vir-
tuálního. A již první setkání on-line předčilo má očekávání. Téma o trojičním Bohu, Bohu 
jako trojici, bylo hned na úvod zajímavé. Myšlenky, které mě oslovovaly, byly například 
tyto: Bůh je vztah. Bůh je sdílení uvnitř. Bůh tvoří, protože je láska. Jsem umilovaná do 
existence. Mám se nejdříve nechat milovat a pak teprve milovat. Mám milovat proto, 
že jsem milovaná, ne aby mě Bůh miloval. Když budu milovat, budu tím, kým mám 
být. Druhé setkání bylo nad ikonou „Boží Trojice”, kterou mám doma na zdi. K tomuto 
tématu nám byla doporučena kniha „Božský tanec“ od Richarda Rohra. Ta pro mě byla 
milým překvapení zvláště ve chvíli, kdy jsem ji objevila mezi knihami pod vánoční stro-
meček. Už teď se těším, až se do ní začtu. Tentokrát se mě dotkla zejména myšlenka, že 
ty tři postavy (Bůh, Ježíš a Duch svatý) symbolizují kruh, který se uzavře teprve tehdy, 
pokud přijmu já místo u tohoto stolu, pozvání na hostinu. Že Bůh je celistvý pouze tehdy, 
pokud má vztah s námi, konkrétně se mnou. Kromě poslechu přednášky je potom velmi 
zajímavá a obohacující zkušenost diskutovat na dané téma ve skupince, sdílet se. To, že 
to bude fungovat takhle na dálku, s téměř neznámými lidmi, je pro mě překvapivé. Jsem 
moc ráda, že jsem si tuto příležitost nenechala ujít a těším se na další vyučování.  Kdo by 
do takové školy nechodil rád. Zdeňka Strašáková

Co se stalo
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K Sobotní škole jsem se dostal přes svoji sestru Elišku. Pocházím z Olešnice na Moravě. Ze za-
čátku jsem byl smutný, že bude Sobotní škola probíhat pouze online formou, nicméně uká-
zalo se, že i touto cestou dokáže být společenství silné. Na začátku má jeden z oblátů impulz 
(zatím byly všechny moc hezké a povzbuzující), poté následuje sdílení ve skupinkách, na kon-
ci je shrnutí a závěr. Je opravdu skvělé vidět spoustu věřících lidí, kteří se chtějí něco dozvědět 
o Bohu. A obláti tuto touhu dokážou ukonejšit svým vyučováním a svou otevřeností. Sdílení 
je taky moc fajn, vždycky rozebereme dané téma a snažíme se jít do hloubky. Jsem opravdu 
rád, že se Sobotní školy můžu účastnit, vždycky se na ni těším. Zatím jsem si odnesl takové 
heslo: ŽIVOT (S BOHEM) JE TANEC. Věřím, že mě škola nějak posune ve víře. Tomáš Kánský

Když jsem poprvé slyšela o konání Sobotní školy, příliš jsem neváhala, zda se zapojím. 
Naopak. Velice mě potěšilo, že bude takový kurz probíhat. Celoživotně vidím vzdělávání 
v oblasti víry pro nás dospělé jako nedostatečné, ale velice důležité a nutné. Je nezbytné 
systematicky upevňovat základy a propojovat je se životní zkušeností. Vždyť hlavním 
mottem Sobotní školy je: „Buďte vždy připraveni dát odpověď každému, kdo by vás vy-
slýchal o naději, kterou máte…“ (První list Petrův 3, 15) Sobotní škola probíhá formou vi-
deokonference jednu sobotu v měsíci. Pro mě to byla první zkušenost s tímto způsobem 
komunikace. Ale jsem ráda za tuto možnost v nastalé epidemiologické situaci. I když 
samozřejmě kontakt s živým člověkem technika nenahradí. Výhodou je, že se můžeme 
takto setkat i s lidmi ze vzdálenějších míst. Schází se nás okolo 50 a někteří jsme z oblát-
ských farností Manětín, Plasy, Dolní Bělá a Ledce v okrese Plzeň-sever, ale také z omifar-
nosti na Klokotech u Tábora a z různých koutů Čech a Moravy. Nejdůležitějším bodem 
setkání jsou impulzy, jedná se o duchovní přednášky. První byla zaměřena na téma „Co 
znamená víra a věřit“ a také na druhy poznání. Druhá se věnovala tajemství trojjediné-
ho Boha a otázce „K jakému účelu nás Bůh stvořil?“ Odpověď „Jsem stvořen, abych měl 
na Božím trojičním životě účast, abych miloval,“ nás zasáhla asi všechny. I zdůraznění 
P. Vlastimila Kadlece, že základem naší víry je láska – „Když miluji, tak se stávám trojič-
ním člověkem.“ Výchozím bodem je – nechat se Bohem milovat. Ve třetí přednášce P. Petr 
Dombek navázal dalším výkladem o Nejsvětější Trojici a představil knihu Božský tanec: 
Trojice a vaše proměna od Richarda Rohra. K sobotní škole patří i sdílení. Jsme rozděleni 
do skupin po asi 5 účastnících a máme možnost spolu prodiskutovat nejen dané téma. 
Vzájemně si sdělujeme, která myšlenka z impulsu nás zaujala a proč. Vždy zbyde i čas 
popovídat si o tom, co právě prožíváme. Sobotní škola je pro mě především místem spo-
lečenství, místem prohlubování víry a dialogu o ní. Martina Matušková

Jak to vypadá s kostelem v Michalových Horách?
Někteří asi víte, že se už několik let snažíme opravit kostel v Michalových Horách. 
Pravda, „Michalovky“ známe spíš z Plánské 50, kdy tudy vedou některé trasy, 
možná zde občas zastavíme, když jdeme na nedalekou Čiperku nebo projíždíme 
cyklostezky podél Kosího potoka. Je to obec trochu zastrčená, téměř rozpadlou 
dominantu obce nemáme tolik na očích. Na stránkách obce se o kostele dozvíte 
jen to, že mu byly v roce 2011 ukradeny hodiny. Kostel sv. Michaela Archanděla je 
ale skvost. Jde o ukázku nepočetné raně barokní stavby ze 17. století. Naposledy 
jsme v Michalových Horách slavili mši svatou (vzhledem k epidemiologické situ-
aci před kostelem) na svátek sv. Václava 28. září, a to v poměrně početné skupině. 
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Pod záštitou farnosti Planá u Mariánských Lázní, kam kostel spadá, proběhlo už 
několik dobročinných akcí. Na prvním koncertě, v roce 2014, se vybralo přes 3000 
Kč. Jak to tedy vypadá s opravou? Na celý kostel (včetně fasád a střechy) by bylo 
ideálně třeba asi 6,5 milionu korun. Částku by z velké části mohl pokrýt projekt 
Záchrana architektonického dědictví Ministerstva kultury ČR. O finanční podporu 
jsme již několikrát žádali, ale zatím bezúspěšně. Dobrá zpráva je, že ještě na konci 
roku 2020 proběhly alespoň základní záchranné práce na nejhorším místě (na 
severní straně střechy) za celkem 425 tisíc korun. Plzeňský kraj přislíbil dotaci 300 
tisíc korun, městys Chodová Planá 50 tisíc, zbylých 75 tisíc musíme získat svépo-
mocí. Díky různým koncertům a dárcům máme už k dispozici lehce přes 57 tisíc 
korun. Nemalá část však stále chybí, a to i do případných budoucích oprav.
Pokud byste chtěli přispět na opravu kostela, můžete tak učinit na č.ú. plán-
ské farnosti: 1500920/8030, do poznámky připište Michalovy Hory. Můžeme 
předat/zaslat potvrzení o poskytnutí daru pro daňové účely (lze domluvit na 
e-mailu Jaroslava Šaška, sasajara@seznam.cz). Všem dárcům děkujeme! Za farnost 
Planá Jan Jedlička.

LISTOPAD
18. listopadu zemřel ve věku 77 let P. Pavel Táborský.
Narodil se 20. srpna 1943 v Klatovech, 19. prosince 1970 byl v kostele sv. Igná-
ce v Praze vysvěcen na kněze. Po vysvěcení působil jako kaplan v kostele sv. 
Jana Nepomuckého v Plzni. Od roku 1973 byl po dobu 19 let administrátorem 
v  Kralovicích u Plzně. Mezi lety 1992–2018 působil jako farář ve Slaném, kde 
ukončil svou aktivní kněžskou službu. Poslední roky svého života strávil P. Pavel 
Táborský v  Domově pro seniory sv. Jiří v  Plzni, kde rovněž duchovně sloužil. 
Poslední rozloučení se zesnulým proběhlo 26. listopadu na Olšanských hřbito-
vech v Praze. Zádušní mše v kostele sv. Ignáce proběhla tentýž den, vzhledem 
k epidemiologické situaci ale jen v rodinném kruhu.

22. listopadu bylo možné sledovat online přenos koncertu „Advent klepe na dveře“ z Meditační 
zahrady v Plzni.
Úvodem zaznělo několik veršů Adama Václava Michny z Otradovic, které přednes-
la paní Sovová a svým vstupem nás informovala o průběhu koncertu paní Irena 
Pulicarová. Pozdravil nás generální vikář plzeňské diecéze p. Jakub Holík, přiblížil 
život světců naší kaple, nechal nás zamyslet se nad svědectvím Maxmiliána Maria 
Kolbeho, který se postavil zlu a dokázal hlásat pravdu, pravdu v Kristu. Dále připo-
mněl sv. Anežku provázející národ od dob svobody, která, ač mohla vládnout, od-
ložila korunu a rozhodla se sloužit nemocným a chudým. Třetí jmenovanou byla 
svatá Cecílie, patronka hudebníků, která měla v den koncertu svátek. Otec Jakub 
na závěr popřál krásné chvíle při poslechu a požehnaný adventní čas. První zazně-
la skladba Podzim Hermana Beeftinka v podaní Markéty Kapustové na příčnou 
flétnu a Lenky Heringové na klavír. Manželé Kapustovi a paní Lenka Heringová 
vystupují při různých příležitostech jako Trio Kaphe, náš koncert v Meditační za-
hradě obohacují již několik let. Jejich příčná flétna, fagot nebo flétna a klavír jsou 
mocné zbraně, kterými dokáží rozeznít srdce svých posluchačů. Krásnou hudbu 
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vystřídaly verše Jana Zahradníčka – Jak povstaly chudobky. Paní Pulicarová re-
citovala tyto verše zvlášť procítěně, dokázala vystihnout hloubku, a to je velké 
umění. Poté zaznělo dílo romantického skladatele Camilla Saint-Saënse – Koncert 
pro fagot 1. a 4. věta. Mezi skladbami jsme si poslechli příběh spisovatele z Ji-
zerských hor Otfrieda Preusslera – Koruna krále mouřenínů, přednes obou dam 
skutečně dokázal pohladit na duši a uvedl nás do období očekávání příchodu 
Mesiáše. Následovala Zima od Hermana Beeftinka – skladba pro příčnou flétnu 
a klavír, dále zazněla od G. Ph. Telemanna Triová sonáta c moll a od R. Valentina 
Triová sonáta F dur. Následovala báseň Uzdravení děvčátka ze sbírky Ježíškova 
košilka, kterou přednesla opět paní Irena Pulicarová. Před poslední skladbou za-
zněla slova A. M. z Otradovic: „Hle Pán příjde a všickni svatí Jeho s Ním, toho jsme 
z dávna žádali, již jsme šťastně vyžádali, Maria ho počala, v životě objala, vesel-
te se všickni národové, těš se lidské pokolení, neb se blíží tvé spasení, uhlídáš 
v lidském těle svého Spasitele.“ Na závěr nedělního koncertu jsme mohli slyšet 
skladbu od Ennia Morriconeho Gabriels Oboe. Ačkoliv letošní rok přinesl mnohá 
omezení, jsme rádi, že se mohl uskutečnit online přenos, sledovanost byla docela 
vysoká. Děkujeme za podporu Městskému obvodu Plzně 3 a všem, kteří akci při-
pravili. Těšíme se na příště. Marta Entlerová. Meditační zahrada

25. listopadu, na Červenou středu, jsme si připomněli oběti pronásledování pro víru.
Červeným světlem byla ve středu večer nasvícena budova plzeňského bis-
kupství na náměstí Republiky. Biskup Tomáš Holub, Pavel Kuchyka (farář ECM 
Plzeň-Bolevec) a skupinka dalších účastníků se se svíčkami v rukou vydali od 
budovy biskupství kolem katedrály sv. Bartoloměje až do Františkánské ulice 
ke kostelu Nanebevzetí Panny Marie, který byl také červeně nasvícen. Během 
několika zastavení zazněly modlitby za oběti pronásledování pro vlastní víru. 
K akci Červená středa se připojila mimo jiné i Církev adventistů sedmého dne, 
a to červeným nasvícením KVK centra ve Skvrňanech. 
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27. listopadu uplynulo pět let od chvíle, kdy zemřel salesián P. Antonín Nevola.

Narodil se 10. listopadu 1967, se sale-
siány se setkal poprvé v 11 letech a od 
té doby s nimi zůstal v kontaktu. V roce 
1990 nastoupil do noviciátu, o 7 let poz-
ději složil věčné sliby a v roce 1998 byl 
vysvěcen na kněze. V tomtéž roce se stal 
ředitelem Salesiánského střediska mlá-
deže v  Praze a byl jím 10 let. Do Plzně 
přišel v  roce 2008 jako ředitel komuni-
ty a ujal se role ředitele Salesiánského 
střediska mládeže. 27. listopadu 2015 
podlehl zápalu plic. 
Vzpomínka Karla Ženíška:
Když nám „střediskářům“ před pěti lety 
umřel Toník, ptal jsem se i já, jeho velmi 
častý spolupracovník, Pane, PROČ? Ani 
citát, že Boží myšlení je jiné než lidské, 

mi nedával odpověď. A dodnes nevím, proč tak schopný a mladý člověk musel 
zemřít. Když jsem toto tajemství Boží vůle přijal, začalo mi docházet, kolik od-
kazů a svědectví nám Toník zanechal. Z těch mnoha mne napadlo to, do které-
ho jsem sám „namočen“. Když jsme byli spolu (Toník jako ředitel střediska a já 
jako fundraiser) v roce 2011 převzít v Plzeňském Prazdroji z programu Prazdroj 
lidem šek na 244.779 Kč na nákup vícemístného auta Ford a s radostí jsme od-
cházeli, zřejmě se Toníkovi zdálo, že jsem na svůj podíl na tomto úspěchu moc 
pyšný. Řekl mi: „Víš Karle, ty jsi nenapodobitelný, ale ne nenahraditelný.“ Tato 
věta mi, mimo jiné, pomohla bránit se po jeho smrti trudné a pesimistické myš-
lence, že to ve středisku bez Toníka nepůjde. Po čase se vše ustálilo a dle mého 
soudu i bez Toníka skvěle funguje středisko, farnost i komunita salesiánů. A to 
možná bylo to jeho poselství každému z nás. Těm, kteří jsou pyšní na své schop-
nosti, aby jim došlo, že i bez nich „se svět točí“, a naopak těm, kteří se podce-
ňují a nevěří si, že každý z nich je nenapodobitelný originál, kamínek, který v 
soukolí konkrétního společenství zanechává nebo zanechal nenapodobitelný 
obraz. I Toník Nevola byl v mnohém nenapodobitelný. V určité době byl „troj-
funkční“: zároveň ředitelem komunity salesiánů, ředitelem střediska i členem 
společné duchovní správy lobezské farnosti. Bohužel byl nenapodobitelný i v 
pracovním nasazení a domnívám se, že se to na jeho zdraví podepsalo. Uměl 
svému podřízenému vytknout chybu, a přitom zůstat jeho kamarádem a příte-
lem. A když prožíval dotyčný osobní těžkosti, nabídl mu radu i se za něj modlil. 
Nikoho nikdy neodsuzoval a nepomlouval. Jako ředitel střediska vyžadoval od 
svých podřízených plné pracovní nasazení, a přitom se nebál riskovat a někte-
ré své zodpovědnosti na ně delegovat. Nenapodobitelné bylo i jeho vzezření 
(dlouhé vlasy). Tím zpočátku trochu „zlobil“ starší farnice, ale brzy poznaly, jak 
velký zájem o ně Toník má a jak to s nimi umí. Naopak pro mladé byl „jedním 
z nich“ a oni ho respektovali. Každého se snažil vždy trpělivě vyslechnout. Byl 
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oblíbený u „bábinek“ i u adolescentů. Byl pravý salesián – nohama na zemi a 
srdcem v nebi. No řekněte, s kým jiným v diecézi se dalo po chlapsku a fundova-
ně mluvit o fotbale (kromě P. Barhoně) a také například o tajemství Boží Trojice. 
Různé zákony a předpisy naprosto respektoval a plnil, a přitom své ředitelování 
a zdravé sebevědomí měl vždy postavené na modlitbě a důvěře v Boží lásku. 
Věřím, že nás z nebeské oratoře sleduje, fandí nám a vzkazuje: „Hlavně mějte ty 
mladé rádi, nebojte se, hrajte naplno a bez faulů.“

PROSINEC
Biskup Tomáš napsal dopis seniorům.
Vzhledem k nepříznivé epidemiologické situaci a vládním nařízením, zamezu-
jícím šíření koronaviru, se letošní adventní a vánoční akce (nejen) v plzeňské 
diecézi v převážné většině případů přesunuly do on-line prostoru. Biskup To-
máš Holub ale nezapomněl ani na starší věřící, kteří mnohdy nemají možnost 
sledovat internet, na němž jsou mše a další programy v přímém přenosu nebo 
ze záznamu k vidění. Plzeňský biskup proto napsal starším diecézanům osobní 
dopis, v němž je ujišťuje o své blízkosti v modlitbě i o tom, že jsou ve svých far-
nostech i v celé diecézi důležitými svědky víry, kteří mnohým přinášejí pomoc 
a povzbuzení. Pro 20 farností, které si dopis objednaly, bylo připraveno celkem 
1100 jeho výtisků. V dopise zůstal prostor také pro krátké slovo kněze, osobní 
oslovení konkrétního farníka doplnili do dopisu také kněží. Dopisy pak před 
Štědrým dnem (za pomoci svých spolupracovníků) doručili adresátům. 

Pastorační centrum připravilo bohatý adventní a vánoční program.
S ohledem na aktuální situaci a vládní nařízení zamezující šíření koronaviru při-
pravilo Pastorační centrum bohatý adventní a vánoční program – Advent a Vá-
noce online. Na webu www.bip.cz/adventavanoce2020 bylo možné sledovat např. 
přímý přenos žehnání adventních věnců nebo rekolekci na téma „Umět se tě-
šit“ s biskupem Tomášem, tradiční Adventní půlhodinky (s manželi Noskovými, 
s Pavlem Černým), k dispozici byly každý adventní týden podklady pro domá-
cí rodinnou bohoslužbu i materiály pro výrobu vlastního betléma („Cestou do 
betléma“). Každý všední den pro vás bylo připraveno také Adventní probuzení 
(krátký podcast – slovo na každý den), každý týden pak video – adventní výzvy 
na téma vytrvalost (P. Jakub Holík), naděje (P. Řehoř Pavel Uraban, OPraem), ra-
dost (P. Pavel Petrašovský) a odvaha (P. Richard Polák). Děkujeme všem, kteří 
tyto adventní a vánoční programy připravili.

V prosinci oslavily sestry salesiánky (Dcery Panny Marie Pomocnice) 40 let přítomnosti v ČR.
Od roku 1996 působí také v plzeňské diecézi. Jak to bylo na počátku? Kongre-
gace Dcer Panny Marie Pomocnice byla založena sv. Janem Boskem a sv. Marií 
Dominikou Mazzarellovou 5. 8. 1872 v malé vesničce Mornese v severní Itálii. Od 
svých počátků má, stejně jako salesiáni, výchovný a misijní charakter. První ses-
try v Mornese shromažďovaly dívky, otevřely pro ně šicí dílnu, oratoř, poskytly 
jim zázemí domova a vedly je k Bohu. Později se dílo rozrostlo o školu, internát... 
a také se postupně šířilo do dalších míst v Itálii, většinou tam, kde už byli přítomni 
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bratři salesiáni. Velmi brzy také za hranice Itálie. V roce 1877 skupina sester od-
jíždí s druhou salesiánskou misijní výpravou do Jižní Ameriky. V Československu 
začali salesiáni rozvíjet svou činnost ve Fryštáku na Moravě v roce 1927. Věnovali 
se hlavně chlapcům, ale nejenom. Od počátku bylo jejich úmyslem také připra-
vit půdu pro budoucí dílo sester. První dívka, která zatoužila stát se salesiánkou, 
Anežka Holíbková, odjela už v roce 1926 do Itálie na formaci, stala se sestrou a ve-
dena misijní horlivostí pokračovala do Brazílie, kde pak ve službě mladým prožila 
celý život. I další z dívek, o několik let později, odjela k sestrám do Itálie a pokračo-
vala do misií, tentokrát na Kubu a do Dominikánské republiky. Po válce odjely na 
formaci postupně další dívky. Dvě do Itálie, kde pak zůstaly dlouhých 40 let bez 
možnosti se do Československa vrátit, a třetí na Slovensko, odkud pak byla v roce 
1950 přivezena příslušníky STB zpět k rodičům a své řeholní sliby žila ve skrytosti, 
bez možnosti dalšího kontaktu se sestrami. Věčný slib mohla složit až v roce 1991 
v Praze. Politická situace v zemi byla složitá, v 50. letech bylo mnoho řeholníků 
internováno, komunitní život nemyslitelný a zdálo se, že myšlenka na založení 
salesiánek usnula. Ale nebylo tomu tak. Boží věci tiše zrály. V roce 1968 se stal 
inspektorem salesiánů P. František Míša, který po opakovaných nejednoduchých 
jednáních dosáhl dovolení, aby se prvními formátory sester stali bratři, dílo tak 
mohlo vyrůst na domácí půdě. V roce 1978 začaly tři dívky ve skrytosti pod vede-
ním salesiánů svůj noviciát a 6. 12. 1980 složily své první řeholní sliby. Byla to Ma-
rie Zímová, Marie Hušková a Jana Tauchmanová a obřad se odehrál tajně na faře 
v severočeských Verneřicích. Je to v rámci světového Institutu salesiánek ojedině-
lá historie, která potvrzuje, že Bůh má své cesty i tam, kde se lidsky zdají nemož-
né. Po revoluci v roce 1989 začaly sestry bydlet společně, byly ustanoveny první 
komunity, které podléhaly přímo generální představené v Římě. Další kandidátky 
již odjížděly na počáteční formaci opět do Itálie. V roce 1995 byla založena Česko-
-litevská vizitatorie, jejíž patronkou se stala Panna Maria Neposkvrněná, a v roce 
2009 ji generální představená povýšila na inspektorii, která je více samostatná. 
Naše poslání v současnosti směřuje k dětem a mladým lidem, zvlášť k těm, kteří 
mají z různých důvodů menší možnosti úspěchu. Snažíme se jim skrze celost-
ní výchovu pomoci přijmout zodpovědnost za jejich život, objevovat a rozvíjet 
vlastní obdarování a otevírat se pro službu druhým. A touto cestou směřovat i k 
setkání s Bohem a k osobnímu vztahu s Ním. Věnujeme se výchově a vzdělává-
ní, katechezi, doprovázení a různým zájmovým aktivitám. V některých místech 
spolupracujeme s bratry salesiány. Aktuálně žijeme a pracujeme v pěti komu-
nitách v naší zemi a ve dvou komunitách v Litvě. V Praze Karlíně máme Církevní 
střední školu Jana Boska s ubytováním a mateřskou školu Laura, v Plzni provo-
zujeme Středisko volného času (SHM Klub) a je nám svěřeno Pastorační cent-
rum, v Hradci Králové vedeme Salesiánský domov mladých. V Praze Kobylisích 
a v Brně spolupracujeme se salesiány ve střediscích mládeže a ve farnostech. 
Kromě toho učíme na řadě základních i středních škol a naše misionářky působí 
v Albánii, na Kubě a ve Venezuele. Celkem je nás čtyřicet tři sester.
Do plzeňské diecéze přišly sestry salesiánky na pozvání otce biskupa Františka 
v roce 1996 a začaly žít a pracovat na plzeňském sídlišti Vinice. První komunitu 
tvořily 3 sestry a jejich úkolem na začátku bylo poznat místní realitu, utvářet 
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vztahy a tvořivě hledat cestu k dětem a mladým. Po roce se sestry přestěhovaly 
do Skvrňan na Křimickou ulici, kde založily středisko mládeže (aktuálně SHM 
Klub Plzeň z.s.). V průběhu let se také podílely na různých diecézních aktivitách 
– diecézní centrum mládeže v jeho počátcích, Dny víry a diecézní poutě, setkání 
mládeže, misijní animace… Aktuálně zde žije a pracuje pětičlenná komunita 
a kromě aktivit střediska se věnuje Pastoračnímu centru a spolupracuje na Cír-
kevní základní škole. V síti vztahů a činností se snaží vytvářet přijímající prostře-
dí, kde je možné zakusit něco z Boží přítomnosti, dobroty a radosti.
Pohled zpátky na ten „kousek“ vlastních dějin je příležitostí k vděčnosti a důvě-
ře. Je v tom ujištění, že Bůh naplňuje své záměry i v dobách nepříznivých, jeho 
díla rostou ve skrytosti a ovoce přichází ve svůj čas. A pokud tak s námi jednal 
v minulosti, je to příslib i pro dny příští. Zdeňka Kůsová, FMA

8. prosince biskup Tomáš požehnal unikátní výstavě o plzeňské Madoně.

Až do konce března 2021 probíhá v Masných krámech v Plzni výstava o plzeň-
ské Madoně s názvem Nad slunce krásnějsí. Biskupství plzeňské se rozhodlo na 
tuto výstavu zcela výjimečně zapůjčit originál této slavné sochy a symbolu měs-
ta i diecéze, originál bude vystaven v závěru výstavy jen po omezeně dlouhou 
dobu (do té doby bude v  expozici vystavena kopie). Plzeňská madona  je po 
staletí nejuctívanějším uměleckým dílem v Plzni. Výstava Nad slunce krásnější. 
Plzeňská madona a krásný sloh ji představuje v širokých náboženských a kultur-
něhistorických souvislostech jako prototyp madon krásného slohu, který vznikl 
v prostředí pražské katedrální hutě Petra Parléře v úzkém provázání s nábožen-
skou, politickou a kulturní situací závěru vlády Karla IV. a počátku vlády Václava 
IV. Nad unikátní výstavou, kterou dlouhá léta připravovala Západočeská galerie 
v Plzni, převzali záštitu hejtmanka Plzeňského kraje Ilona Mauritzová, primátor 
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města Plzně Martin Baxa, plzeňský biskup Tomáš Holub a Česká biskupská kon-
ference. Více informací najdete na webu www.zpc-galerie.cz.

17. prosince uložil biskup Tomáš Holub Ježíška do jesliček na plzeňském náměstí Republiky.
„Oslava Ježíškových narozenin připadá na 24. prosince, nikoli na začátek adven-
tu, jak avizuje betlém, který je na náměstí Republiky už při otevření trhu,“ řekl 
loni k  nové tradici plzeňský biskup. Betlém na plzeňském náměstí tak v  roce 
2019 zůstal poprvé až do 17. prosince prázdný, stejně tak tomu bylo i v pro-
sinci 2020. Biskup Tomáš Holub a starosta plzeňského centrálního obvodu Da-
vid Procházka přinesli Ježíška do jesliček až ve čtvrtek odpoledne před čtvrtou 
nedělí adventní. Vzhledem k nepříznivé epidemiologické situaci proběhla akce 
„Půjdem spolu do Betléma aneb Položení Ježíška do jeslí“ bez účasti širší veřejnosti. 
Pastorační centrum ale připravilo fotosoutěž. Lidé byli vyzváni, aby se vyfotili 
s Ježíškem v jeslích, ať už žijí na jakémkoli místě naší diecéze. Autoři tří vylo-
sovaných fotografií a autor nejoriginálnější fotky získají drobné dárky. (Soutěž 
skončila až po vytištění tohoto zpravodaje.)
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Je to takový provokativní název – teologie neúspěchu. Termín teologie, tedy 
nauka o zjevení Boha, kontrastuje s tím, co si představíme, když se řekne ne-
úspěch. Dostal jsem od jednoho svého kamaráda SMS, ve které mi přeje neú-
spěch. Napadlo mě, že to je asi úplně poprvé, kdy mi kamarád něco takového 
upřímně přeje. Přáli jste někdy nějakému svému příteli neúspěch?
Myslím si, že existují dva druhy neúspěchu. Když člověk pořád něco vyrábí a ně-
jak se mu to nedaří, a tak to zkouší pořád jinak a nově. A pak, když se dost snaží, 
nakonec se mu to povede a třeba i něco vynalezne. To ale není ten typ neúspě-
chu, o kterém chci mluvit. Je tu ještě druhá kategorie – když si my sami připa-
dáme neúspěšní, když máme neúspěch nějak spojený se svým vlastním egem, 
se svým vlastním já. Život nám zkrátka nejde, připadáme si neplodní a nedaří 
se nám. Nebo když se my sami z mnoha různých důvodů cítíme špatně, protože 
nám třeba někdo hodně ublížil, a od té doby máme pocit, že celý náš život je 
nějak špatný a neúspěšný…
Já osobně jsem si v období dospívání připadal velmi průměrný a nezajímavý pro 
lidi kolem sebe. Hodně mě to tenkrát štvalo, možná něco z toho pocitu ve mně 
přetrvává dodnes. Mám asi v sobě nějaké vnitřní zranění, které jsem se snažil pře-
konat tím, že musím dokázat, že jsem hodný obdivu a dobrých vztahů s ostatní-
mi. To je ten typ postoje, kdy se člověk snaží něco dělat proto, aby si ho druzí všim-
li. V životě to takhle bývá dost často spojené – úspěšný člověk je ten, který něčím 
vyniká, a tak si ho druzí váží za to, co dokázal a jak je dobrý. Neúspěšný je naopak 
ten, kdo to v životě kazí, a tak ho ti druzí nemohou mít rádi, prostě ho neberou.
Často se hodně srovnáváme s ostatními lidmi – jak jim se daří, ale nám ne – ta 
potřeba nebýt jiný než ostatní je v nás hodně zakotvená. Jednou jsem se bavil 
se svým kamarádem, který mi říkal, jak ho bolí, že já jsem v něčem úspěšný, ale 
on ne. Ale já jsem měl přesně ten pocit, že je to naopak. Že on je ten, kdo to 
zvládá, ale já ne. Když jsme si to takhle navzájem řekli, velmi se mi pak ulevilo.  
Jak neúspěch vlastně definovat? Vůbec to nemusí znamenat jen to, že se mi 
třeba nepovedla zkouška nebo že jsem něco rozbil. Může jít o něco mnohem 
zásadnějšího, co mi kompletně ovlivňuje a kazí život. Reakce na neúspěch pak 
můžou být různé. Člověk se třeba začne víc snažit, začne dělat něco, čím se sna-
ží dokázat sobě i světu, že ten neúspěch nějak překoná, že se s životem nějak 
popere a nakonec bude úspěšný. Někdy se to i podaří, že člověk v něčem zazáří, 
vloží do toho spoustu energie, ale nakonec stejně zjistí, že k nějakému vytouže-
nému pocitu úspěchu nedospěl, že se v tom pořád nějak motá. V jiném případě 

P. Petr Bauchner: 
Teologie neúspěchu
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člověk prožívající neúspěch třeba spadne do takové temnoty a deprese, až to 
vede k jakési jeho rezignaci: mně už je to nějak přisouzené, že budu neúspěšný. 
Takový člověk je pak možná naštvaný na sebe i na své okolí a vůbec o nic už se 
nesnaží. Tak by to ale být nemělo, to není úplně v pořádku!
Jaká je cesta ven z této temnoty a rezignace?
Velmi mě oslovuje pojem nahota vztahu z knihy Richarda Rohra. Co má tímto 
spojením autor na mysli? Člověk si může vztah ve své mysli a ve svých touhách 
budovat na tom, že se snaží druhé lidi něčím upoutat – a čím je (ve svých očích) 
kvalitnější a lepší, tím kvalitnější a lepší vztah s ostatními lidmi očekává. To je 
ovšem velmi stresující, protože když pak někde zklamu a neudělám to, co bych 
měl, tak žiju ve strachu, že mě lidé přestanou mít rádi, že mě opustí a že je pře-
stanu zajímat. Je to taková podmínečná láska – budu tě mít rád, ale musíš nějak 
fungovat, musíš něco dokázat, aby sis zasloužil, že tě mám rád. Spousta našich 
aktivit má tyto kořeny – člověk se snaží něco si v životě zasloužit. A v jádru toho 
všeho je v posledku naše touha po vztazích, vztahy jsou pro nás nejdůležitější. 
Tento způsob žití vztahů je ale slepou uličkou.
Naproti tomu ale člověk může prožít také to, že když s někým začne žít nějaký 
vtah, na kterém oběma záleží, tak dřív nebo později oba dospějí k tomu, že za-
čnou odkládat své role (to, čím chtějí druhého oslňovat). Čím víc jsou k sobě part-
neři upřímní, tím víc jsou pak také křehcí, zranitelní, nazí a otevření… Ale právě 
díky tomu je jejich vztah lepší, protože začne dýchat a růst právě z tohoto postoje.
To asi není žádná teologie – lidé, kteří Boha třeba vůbec neznají, se mohou cítit 
být přijati a druhé přijímat ve své „neúspěšnosti“ či „nahotě“ a tak zažít trvalý 
a silný vztah.
Takhle dnes interpretuji celou Bibli, tak mě baví přemýšlet nad vším, co proží-
vám: nahota, křehkost vztahu, chudoba, ve které si člověk přestává hrát na pana 
faráře, na pana učitele, na skvělého sportovce, ale učí se být nějak chudý a ote-
vřený. A právě neúspěch nám v tom může pomoci. Když jsme dobří a všechno 
se nám daří podle plánu, začneme být pyšní. Stavíme na tom, co jsme dokázali.
Když se nám to ale nevede (sice se snažím, ale nejde to), nutí nás to říct si: 
o to přece nejde, kolik lidí jsem pokřtil nebo jak mám velkou farnost. Důležité 
v mém životě jsou vztahy, které nestojí na úspěchu ani na tom, že jsem něco 
(cokoli) dokázal. To je pro mě, faráře ze Sokolova, velmi silná zkušenost. Tím, 
že nejsem zajímavý kazatel ani charismatik, působím ve vymírající farnosti, si 
můžu dovolit mluvit o neúspěchu; snad to zní pravdivě.
Když se pak při kontemplaci ponořím do ticha, tak buď musím myslet na to, co 
všechno ještě naprojektuju, co ještě za sebou nechám, na spoustu věcí, které 
ještě musím udělat… Nebo začnu vnímat – aha, vždyť já tady můžu všechno 
postupně odkládat a jenom nějak být, nechat se Někým milovat a Někoho 
milovat. Možná hodně slabý, křehký, bez ničeho, ale přitom ve velkém pokoji 
a v radosti, že můžu upřeně vnímat svoji závislost, potřebnost. Pak se mé já cítí 
mnohem líp, když se můj neúspěch může proměnit v prožívání mého vlastního 
bytí, které má smysl samo o sobě a není obtížené tím, co jsem dokázal.
Papež František říká ve své exhortaci (cituje nějakého jihoamerického autora): 
„Život sám je poslání, člověk v životě nemusí hledat nějaké poslání, protože ži-
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vot sám je poslání.“  Nemusím si „dělat život“ z toho, co dělám, ale život sám má 
smysl.
Úspěchy často vedou člověka k osamělosti – je borec, ale má problém navazo-
vat vztahy s lidmi. Ta opačná poloha vede k tomu, že se necítí osaměle – je sice 
neúspěšný, ale ne osamělý, což je myslím výhra.
Podle svého prožívání si děláme představu také o Bohu – tak, jak žiju, takového 
mám Boha. Člověk, který je veselý, má veselého Boha, kdo je smutný, má smut-
ného Boha, kdo potřebuje druhé nenávidět, má Boha, který trestá atd. Každý 
máme Boha takového, jaký žijeme život – promítáme si do představy Boha své 
představy. Když jsem dříve četl evangelia, přenášel jsem si do Ježíše představy 
o tom, jak za sebou táhl ty davy; jako farář jsem také chtěl mít za sebou tleska-
jící davy. Ježíš pořád dělal zázraky, lidé mu tleskali a měli ho rádi, i já jsem chtěl 
zprostředkovat uzdravení, aby mě lidé potřebovali… Seděla mi tu představa 
Ježíše jako úspěšného člověka.
Pak mě ale Bůh vedl dál a jinam a dovedl mě až do situace, kdy Ježíše vnímám 
zase jinak. Neříkám, že je špatné mít v životě úspěch, ale už v tom nevidím ten 
smysl a cíl. Pro mě se Ježíš stal člověkem, který to dotáhl do té nahoty. Oni ho pak 
přibili na kříž a on tam byl opravdu nahý, z lidského hlediska vskutku neúspěšný. 
Nic moc za sebou neviděl, bylo u něj jen těch pár lidí, kteří mu nějak rozuměli a 
neopustili ho. Marie, Máří Magdaléna a Jan – to byli asi ti, kteří Ježíšovu nahotu 
dokázali unést. Ostatní učedníci utekli, schovali se, nechápali, co se to děje, ne-
chápali smysl kříže. Ale aspoň pár jich porozumělo tomu, že vztah Boha k člověku 
je o téhle nahotě. Bůh potřebuje s člověkem navázat vztah, jinak to nejde. Je tře-
ba, aby se lidé zbavili svých skořápek, aby se vysvlékli. Ježíš to udělal, protože po 
tom vztahu toužil a touží. Asi doufá, že i my zatoužíme být takhle s ním.
I dnešní teologie k tomu snad spěje, už člověka jen nemoralizuje, nenabádá ho 
k tomu, aby byl pořád lepší a lepší (svatý), aby se pořád snažil být dokonalým 
(svatým) člověkem. V duchovním životě se dnes spíš doporučuje najít Ježíše, jak 
mi chce pomoci jako člověku ubohému. Proto je Ježíš nazýván Spasitelem – je 
někým, kdo nám rozumí v našem neúspěchu a slabosti. Tady si myslím, že jsem 
s Ježíšem schopen prožít hodně hluboké spojení: v té křehkosti, když se odvá-
žím být také slabý a křehký, jako Ježíš. Pak už mi ho nikdo nemůže vzít, můžu 
přijít o všechno, ale Ježíš je se mnou pořád.
Pro mě osobně víra v Ježíše Krista znamená sílu vztahu i tu sílu nebát se být neú-
spěšný, nahý a slabý. Tím také načítám Ježíšovu potřebu říci: ale takhle musíš vi-
dět i bližního, lidi kolem sebe. Když na ně pořád budeš koukat jen jako na ty, kteří 
jsou jiní, lepší než ty, tak se jen budete hádat, kdo komu věří a kdo má v kom vzor. 
Ale teprve ve chvíli, kdy od těchto věcí máme odvahu poodstoupit, najednou 
zjistíme, že člověk vedle nás je stejně potřebný, křehký, chudý a nahý, jako jsme 
my. Vnímám Ježíšovu potřebu nám říct, ať takhle vnímáme i lidi kolem sebe. To 
jde napříč náboženstvími. Když jsem studoval v Římě, říkal nám jeden profesor, že 
v takovémto vnímání vztahů se mohou potkat všichni lidé. Jsme si v tom podob-
ní, a tak se nemusíme fackovat svým náboženstvím, svými tradicemi.

P. Petr Bauchner
(Mluvené slovo převedla do textové podoby Jana Lazarová)
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Motto pro rok 2021
Pro příští tok vybral biskup Tomáš úryvek z proroka (H)Abakuka: „I kdyby pole 
nevydala pokrm, já přesto budu jásat v Hospodinu, svém spasiteli.“

Společné termíny v roce 2021
• Noc kostelů – 28. května
• Diecézní pouť – 5. června v Plzni: otevření katedrály sv. Bartoloměje po rekonstrukci
• Celonárodní pouť ke sv. Ludmile – Tetín 18. září

Plánujeme (podle epidemiologické situace): 
• rekolekci s biskupem Tomášem v Chamu 19.-21. března
• setkávání pastoračních pomocníků ve farnostech:

• vzdělávací setkání s Karlem Šimrem
• rekolekce s P. Richardem Polákem

Příprava na život v manželství
V roce 2021 nabízíme vedle 2 cyklů prezenční formy přípravy i přípravu online. 

Prezenční forma obsahuje 7 večerů na následující témata: Křesťanský pohled na 
manželství, Hodíme se k sobě, Psychologické rozdíly mezi mužem a ženou, Part-
nerská komunikace, Řešení konfliktů a Síla odpuštění, Sexualita, Manželský slib. 
Kurz probíhá v sále farnosti ve Františkánské 11 v Plzni.

Pastorační centrum

Centrum pro rodinu
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1. cyklus začíná 3. února 2021 a bude následovat každou středu (vyjma Pope-
leční).
2. cyklus začíná 6. dubna 2021 a potom dalších šest následujících úterků.
Přihlásit se můžete na www.bip.cz/snoubenci

Online forma probíhá elektronicky, je vhodná pro páry ze vzdálenějších míst 
diecéze, témata jsou stejná jako při prezenční formě. Vstupní impulsy jsou krát-
ká natočená videa obohacená o následné rozvíjející texty, dotazníky, videa, 
scénky, které podporují vzájemnou komunikaci mezi partnery. Každý blok je 
zakončen krátkou reflexí společného sdílení.
Přihlásit se můžete na www.bip.cz/snoubenci

Plánujeme na jaro a léto:
Víkend pro chlapy 
Víkend pro ženy
7.–9. května 2021 – Kreativní víkend pro matku a dceru na faře v Těnovicích
17.–23.7. 2021 – „Koločava“ – týdenní dovolená pro rodiny na kolech. Doprová-
zet duchovně i na kole nás bude P. Petr Bauchner.

Křesťanská psychoterapeutická poradna
při biskupství nabízí poradenství v oblasti rozvoje osobnosti, těžkých životních 
situací, mezilidských vztahů, manželské poradenství a párovou terapii (více na 
www.poradnaukaplicky.cz). Poradnu vede psychoterapeutka Marie Kutilová, mož-
nost on-line konzultací. Domluva: mankak@tiscali.cz, 606 710 631. 

Poradna Přirozeného plánování rodičovství
Vyškolené instruktorky Vám nabízejí bezplatné konzultace ohledně symptoter-
mální metody přirozeného plánování rodičovství, plánování početí… Domluva 
na tel. 774 213 186 (Věrka) nebo 776 200 028 (Hanka).

Kontakt: rodiny@bip.cz
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že DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)

FB: DCM Plzeň; web: dcm.krestan.org; Instagram: dcm_plzen; YouTube: DCM Plzeň.
Kontakt: dcm@bip.cz.

Chystáme…
Let´s Dance
Ani letos si nenechte ujít ples pro mládež (15+) naší diecéze! Tentokrát to roz-
tančíme v pátek 12. února od 19.00 poprvé v Saloonu Roudná (Na Roudné 17, 
Plzeň). Letošní ročník bude inspirován westernem. Těšit se můžete na kapelu 
Memento, bohaté občerstvení, překvapivý program i tombolu. Oblečení ve sty-
lu westernu vítáno! Vstupenky za 150 Kč budou v prodeji online na internetu. 
Více info a vstupenky na FB DCM Plzeň nebo na let-s-dance-2020.webnode.cz a na 
FB stránkách DCM a VŠ klub Hora.

Anemos – Kurz pro vysokoškoláky 
Víš o svých talentech a chceš je někde využít? Nevíš o nich, ale víš, že chceš 
něco dělat? Přemýšlíš o dobrovolnictví, vedení společenství, organizování či jen 
aktivnějším zapojení se do dění?
Kurz, určený zájemcům ve věku 18–29 let, je koncipován jako několik večerů, které 
tvoří jeden celek. Kurz proběhne v prostorách DCM (Diecézní centrum mládeže, 
Františkánská 11, Plzeň) během sedmi čtvrtečních večerů (18:00–21:00) v těchto 
termínech:11. 3., 18. 3., 1. 4., 8. 4., 15. 4., 22. 4., 29. 4. Doporučený příspěvek za kurz 
činí 700 Kč. Je nutné se předem přihlásit. Přihlašování začne v průběhu ledna.

Pravidelně probíhá…
VŠ klub Hora zve všechny plzeňské studenty mezi sebe. Více o jejich programu na 
FB „Vysokoškolské společenství HORA v Plzni“.
SŠ spolčo DCM zve také všechny plzeňské středoškoláky k pravidelnému středeč-
nímu setkávání v prostorách Diecézního střediska mládeže, od 17.00. V době 
vládního omezení v online prostoru. 
Vzhledem k současné – často se měnící – situaci si vyhrazujeme nárok na změny 
v programu či celkové zrušení akcí. Informace budeme udržovat aktuální na 
našem webu a soc. sítích.
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Tříkrálová sbírka 2021
Ve dnech 1.–24. ledna proběhne v České republice tradiční Tříkrálová sbírka pořá-
daná Charitou Česká republika. Malí i velcí tři králové vyrazí v naší diecézi kole-
dovat ve prospěch potřebných a na podporu charitních sociálních služeb a pro-
jektů. Místní charity a další zapojené organizace bedlivě zvažují, jaká opatření 
bude dle aktuální situace nutno přijmout pro ochranu zdraví koledníků i navští-
vených. Tři králové například budou nosit roušky a nebudou vstupovat do vnitř-
ních prostor domů. Podle aktuální situace také organizátoři v obcích vyhodnotí, 
jakým způsobem sbírku zahájí. Zda bude umožněno větší shromáždění koled-
níků a veřejnosti, nebo se budou muset spokojit s komornějším požehnáním 
jedné tříkrálové skupince. I tak věříme, že se z této události nevytratí radost ze 
setkání člověka s člověkem a z konání dobrých skutků. 
Děkujeme za dosavadní zájem dobrovolníků stát se jedním ze tří králů! Jste pro 
nás nepostradatelní! 
Tříkrálová sbírka je důležitým zdrojem pomoci lidem v nouzi. Podpořeni tak 
mohou být jak potřební přímo ve farnostech (často to bývají děti z chudých po-
měrů nebo děti handicapované), tak sociální služby charit, jako jsou například 
domovy pro matky s dětmi v tísni, azylové domy pro jednotlivce i rodiny, cha-
ritní domovy pro seniory, stacionáře pro handicapované či nemocné Alzheime-
rovou chorobou, ale také ošetřovatelské a jiné terénní služby pro lidi v obtížné 
životní situaci. V naší diecézi bylo před Tříkrálovou sbírkou schváleno téměř 60 
záměrů takové pomoci. 
Souběžně s koledováním osobním poběží ve stejném termínu i koledování online. Na oficiál-
ním webu sbírky www.trikralovasbirka.cz si návštěvníci budou moci pustit koledu 
a zároveň dostanou možnost přispět do online kasičky. Její výhodou je, že dárce 
věnuje svůj příspěvek podle svého poštovního směrovacího čísla charitě nej-
bližší místu jeho bydliště.
Třetí možností, jak přispět, je zaslání jednorázové nebo trvalé dárcovské SMS 
(tedy DMS) na tel. číslo 87 777 ve tvaru:
DMS KOLEDA 30 nebo DMS TRV KOLEDA 30
DMS KOLEDA 60 nebo DMS TRV KOLEDA 60
DMS KOLEDA 90 nebo DMS TRV KOLEDA 90
Potvrzeny jsou některé mediální události. V sobotu 2. ledna bude Tříkrálovou sbír-
ku zahajovat Charita Česká republika. Přenos bude vysílán z Brna na TV NOE, 
rádiu Proglas a České televizi. Tříkrálovou sbírku zde zahájí pomocný biskup br-
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něnský Pavel Konzbul a prezident Charity Česká republika biskup Pavel Posád. 
Na 10. ledna je v programu České televize ohlášen Tříkrálový koncert, vysílat ho 
bude ČT1 od 18 hodin. Součástí koncertu budou i záběry a rozhovory pořízené 
v Sociálně terapeutických dílnách sv. Josefa v Domažlicích a Meclově.
Bližší informace k Tříkrálové sbírce budou průběžně zveřejňovány na oficiálním 
webu www.trikralovasbirka.cz, na webu Diecézní charity Plzeň www.dchp.cz, jejím 
Facebooku a na webech a sociálních sítích charit. Pro další informace k průběhu 
sbírky se můžete obrátit také na koordinátorku Helenu Pachnerovou na e-mailu 
helena.pachnerova@dchp.charita.cz nebo na tel. čísle 731 433 015.
Tento ročník Tříkrálové sbírky  bude možná trochu jiný. Ve stále měnícím se svě-
tě však musíme být připraveni čelit novým výzvám a jednou z nich je i pomoc 
potřebným při ztížených podmínkách.
Děkujeme vám za trvalou podporu, kterou Tříkrálové sbírce věnujete. Diecézní 
charita Plzeň.

Charitní sbírky na pomoc lidem v nouzi
Sytý hladovému věří! Kontejner na potraviny pro lidi v  nouzi je nová sbírka spuštěná 
Diecézní charitou Plzeň ve spolupráci s dárcovskou platformou Znesnáze21 
Karla Janečka, jejím cílem je pořízení kontejneru určeného na uchovávání a vý-
dej potravin potřebným lidem na Domažlicku.
Charita pomáhá formou potravinových výdejů samoživitelům, zdravotně po-
stiženým i psychiatrickým pacientům, lidem ve složité životní situaci i těm bez 
domova. Spolupracuje s Potravinovou bankou Plzeň na distribuci jídla lidem 
v nouzi v několika okresech Plzeňského kraje. Aby mohla rozšířit potravinovou 
pomoc na Domažlicku, hlásí se o vaši podporu! Ke správnému uskladnění jídla 
pro chudé v dostatečném množství potřebuje nový kontejner.
Výdejem potravinové pomoci je možné nejen ulehčit od materiálního strádání, 
ale jde i o účinnou motivaci, jak aktivně spolupracovat na zlepšení či vyřešení 
problémů, které jsou příčinami života na okraji společnosti. Potravinová pomoc 
může například významně pomoci v situaci, kdy je rodina či jednotlivec v dlu-
hové pasti a ušetřené peníze tak mohou být využity ve prospěch splátek dluhů.
Kontejnery se osvědčily jako nejlevnější a zároveň funkční řešení potravinové 
pomoci v Chebu, Plzni, Karlových Varech, Klatovech a dalších městech.
Automobil pro terénní pomoc v Plzni je sbírkou Městské charity Plzeň spuštěnou také 
na dárcovské platformě Znesnáze21. Automobil umožní terénním pracovníkům 
rychlejší přesun mezi jednotlivými lokalitami, kde se osoby bez přístřeší nacházejí, 
a zároveň usnadní dodávky materiální pomoci. Pracovníci Terénního programu 
uskuteční za rok na 750 monitoringů ve více než 30 lokalitách nacházejících se na 
území města Plzně. V těchto lokalitách se daří ročně kontaktovat až 200 osob bez 
přístřeší. Nejčastěji mají klienti zájem o informační servis, materiální pomoc a do-
provod při návštěvách úřadů a lékaře. Cílem služby je omezovat negativní dopady 
života na ulici u osob bez přístřeší a usilovat o jejich případné napojení na am-
bulantní a pobytové služby a tím přispívat k začlenění těchto lidí do společnosti.
Oba projekty lze podpořit na webu www.znesnaze21.cz.

Petr Šimek, PR DCHP
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kračujeme s tématem do dalšího roku. Je to dáno jeho rozsahem, který ukazuje 
rozšíření úcty věřících k tomuto tajemství víry. Pohybujeme se dál vikariátem 
Sokolov, bohatým na svatyně Nejsvětější Trojice. 

Staré Sedlo leží mezi Sokolovem a Loktem. Gotická kaple zde stála již v 15. století 
na místě pozdějšího hřbitova, nyní hřiště. Nový kostel byl postaven na dnešním 
místě a byl vysvěcen v roce 1720. V září 1861 byla celá vesnice zničena požárem, 
včetně kostela. Jeho obnova proběhla v následujícím roce, s částečným využi-
tím jeho zdiva. Vysvěcení proběhlo 8. prosince 1862. V průčelí byla postavena 
věž, osazená na trojúhelném štítu, která pro špatný stav byla v roce 1906 zbo-
řena a nahrazena novou věží představenou před průčelím, s cibulovitou stře-
chou. Kostel je jednolodní s půlkruhově zakončeným presbytářem, vnitřek je 
plochostropý, presbytář je zaklenut. 
Nové zařízení bylo po tragickém ohni pořízeno v novorománském slohu. Nej-
kvalitnější jsou oltářní obrazy, namalované v intencích náboženské malby dru-
hé poloviny 19. století. Jejich autory jsou Rudolf Műller, jenž namaloval obraz 
Nejsvětější Trojice na hlavním oltáři, a Johann Christoph, který je autorem ob-
razů na bočních oltářích, Nanebevzetí Panny Marie a sv.  Jana Nepomuckého 
s  panoramatem Prahy. Oba byli pokračovateli školy Františka Tkadlíka, zakla-
datele české malířské školy. Směru malby, který praktikoval František Tkadlík, 
se říká Nazarénská. Tak se označili sami umělci podle židovské sekty prvních 
židovských křesťanů. Oltáře zhotovil Anton Hahn z Čisté (Literbachů), varhany 
vyrobil Ignaz Műller z Chebu. 
Malá kaple Nejsvětější Trojice se nachází jižně za Krajkovou. Byla postavena na pa-
měť velkého požáru obce v roce 1807. Kaple byla, po letech komunismu, ve vel-
mi špatném stavu, ale v roce 2013 byla opravena. Je to jednoduchá stavba kla-
sicistního slohu, postavená na čtvercovém půdorysu s trojúhelníkovým štítem.  
Obec Krásná se nalézá západně od Kraslic na výšině stále více se zvedajících 
Krušných hor. V  literatuře se píše, že ji předcházela barokní kaple, ale na ma-
pových podkladech ze začátku 19. století je zachycen jen kříž. Kaple má mírně 
obdélný půdorys, sedlovou střechu se čtyřhrannou věžičkou a výrazným troj-
úhelníkovým štítem v průčelí. Slohově odpovídá první polovině 19. století. Je 
zasazena do svahu u polní cesty. Jako podobné stavby byla kaple devastovaná, 
opravena byla v roce 2002. 

Kostely a kaple Nejsvětější Trojice
ve vikariátu Sokolov (2. část)
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Z kdysi lidnaté obce Liboc u Kraslic nezbylo, kromě kostela, mnoho. Z pěti set 
obyvatel před válkou zde nyní žije jen jedna rodina. Kostel byl postaven na zá-
kladě odkazu Josefa Sandnera z nedalekého Valtéřova z roku 1844. Trvalo skoro 
půl století, než byl vydán souhlas se zřízením samostatné farnosti a se stav-
bou kostela. Základní kámen ke kostelu byl položen 26. července 1890 a sko-
ro přesně do dvou let byl nový kostel postaven kraslickým stavitelem Josefem 
Taudtem. Prostá novogotická stavba je jednolodní s pravoúhlým presbytářem 
a předsazenou věží v průčelí. Loď je plochostropá, presbytář je zaklenut křížo-
vou klenbou. Zařízení je rovněž novogotické, kupodivu dobře zachované, snad 
díky odlehlosti kostela, která odradila zloděje a vandaly. To se týká i nedalekého 
hřbitova, který není zdevastován, jak je bohužel jinak v pohraničí obvyklé.

Jan Soukup

Staré Sedlo Krajková

LibocKrásná
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Do nového roku s námi vstupuje i nezdolný a vytrvalý virus covidus. Nic příjem-
ného, naopak o to větší nejistota. Co bude, co ještě přijde, obava z chudoby, ze 
smrti. Přesto, ba ještě víc bychom se měli přimknout k Bohu, našemu Otci, který 
jako ten nejlepší ví, co potřebujeme, a stojí při nás. Přes vánoční svátky se mi do-
stalo do rukou několik knih, které nabízí příběh našich současníků. Čtení pouta-
vé až strhující, člověk žasne, co se děje, když se nabídneme Bohu a zaslechneme 
Jeho výzvu. Tady a teď bez ohledu na dobu, ve které právě jsme. Napadlo mě, že 
četba o těchto podivuhodných činech Božích může být lékem proti ochablosti 
a strachu. Můžeme nabrat sílu začít dělat něco, co by nás v  době blahobytu 
a zajištění ani nenapadlo. Budou to možná drobné krůčky k druhým, malá vy-
kročení tam, kam nás to neláká, protože volíme raději zaběhlé jistoty ve vztahu 
s Bohem a druhými. Jedno je jisté, rozhodnutí „žít s Bohem naživo,“ znamená 
žít v radosti ze života v jakékoli době. Požehnaný každý den nového roku přeje 
Majka Lachmanová.

Nepřehlédněte informace z Karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba v případě otevřených obchodů:
Leden 2021 (od 5. 1. 2021)
pondělí až čtvrtek: 9:00–17:00
pátek: 8:00 – 16:00
Pokud budou obchody z důvodu nařízení vlády zavřeny, budeme fungovat for-
mou vyzvedávání objednávek. Můžete objednávat na plzen@kna.cz nebo na t. č. 
602 506 287, obdržíte zprávu o možnosti vyzvednutí.

Nabídka knih s velkými současnými příběhy
Komenský by zajásal (Bohmová Ludmila, Lachmanová Kateřina)
V roce 2006 se manželé Bohmovi podíleli na založení neziskové organizace SI-
RIRI (v jazyce sango znamená mír, pokoj), která podporuje karmelitánské misie 
ve Středoafrické republice. Čtivé, napínavé, krásné svědectví manželů, kteří žijí 
v Praze, vychovali 6 dětí a jsou prarodiči 20 vnoučat. Vezměte a čtěte.

Boží průlom (Chiara Amirante) 
Další z party příběhů, kdy Bůh vstupuje mimořádně do života člověka, v tomto 
případě ženy Chiary. Založila komunitu Nové horizonty, která se věnuje narko-
manům a mladým lidem v těžkých životních situacích. Svou cestu k povolání žít 
naplno evangelium popisuje prostince, bez příkras, jakoby jednoduchým jazy-
kem. Čtenář žasne, ani nedutá.
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Kérky na srdci (Boyle Gregory)
Na titulní straně tvář mladého muže, která může provokovat. Při delším zahle-
dění se čtenář dívá do očí, ze kterých nejde strach. Hrozivě vypadající tetování 
jakoby nekoresponduje s pocitem, že hledíte na někoho výjimečného. O tom 
je většina skutečných svědectví těch, se kterými pracuje v Los Angeles jezuita 
P. Gregory Boyle. Příběhy jsou protkány pověstným jezuitským humorem, o to 
lépe se čtou.

Novinka pro děti
Anděl strážný jde do školy
Kniha francouzského autora Edmonda Prochaina je krásnou náboženskou kni-
hou pro děti od 4 let. „Když andílek Trdliel pospíchá do školy pro anděly stráž-
né, spadne z obláčku a přistane na stromě, přímo před oknem malého Aleše, 
chlapce, kterého má na starosti. Tehdy začíná jejich veselé dobrodružství.“ Jak 
to dopadne? To se dozvíte, až knihu zakoupíte, litovat rozhodně nebudete.

Naši milí a vážení zákazníci, kněží, rodiče a mladí i věkovití, všichni naši příznivci 
a podporovatelé. Děkujeme za vaši důvěru, s  jakou se vracíte do našeho ob-
chodu, abyste nakupovali vše, co potěší vaše blízké. Velmi si Vaší velké podpo-
ry vážíme. Společně tak vstoupíme do dalšího roku, který dostáváme od Boha 
darem. A Vy dál můžete nakupovat ve svém oblíbeném křesťanském Karmeli-
tánském knihkupectví v Solní ulici. Požehnané, pokojné a láskyplné dny nejen 
s krásnými knihami přeje vedoucí obchodu, Majka Lachmanová.

Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Jana Lazarová, Jan Soukup, 
Jiří Strašek, Maškovi, Salesiánské středisko.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravodaje, 
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Republiky 35, 
Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Jana Lazarová, redaktorka.
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